
p£0584 

■ 

CE JUCAM ? 
PEIUTRU CIM 

JUCAM 
Repertoriul, factor fundamental în afirmarea unei mişcări teatrale, continuă să 

formeze obiectul unor susţinute dezbateri. Şi e firesc să fie aşa. Această coordonată 
principală în exercitarea funcţiilor educativ-estetice ale teatrului angajează, prin suma 
şi calitatea titlurilor reprezentate, arta scenică în ansamblul culturii socialiste. „Ce ju-
căm" a căpătat o acută importanţă, mai cu seamă în acest moment al teatrului româ-
uesc, cînd succese ale concepţiei şi realizării spectacolelor ne-au impus şi peste hotare ; 
cînd dramaturgia originală, prin ceea ce a dat valoros şi inedit, exprimă densitatea 
problematică a realităţii noastre şi ilustrează procesul istoric al formării conştiinţei socia-
liste, cînd publicul nostru, format în spiritul culturii socialiste, dornic să-şi lărgească ne-
contenit orizontul spiritual, îşi spune cuvîntul solicitînd fapte autentice de artă şi cul-
tură. Aşadar, ce jucăm, şi cum jucăm ? Ce înscriem în planuri şi ce programăm în 
mod curent ? Care e greutatea specifică a textelor dramatice ? Ce oferim publicului ? 
Ce alegem din diversitatea creaţiilor dramatice răspîndite pe mari spaţii geografice şi 
desfăşurate pe un vast timp istoric ? 

în scopul unei analize complexe a ansamblului proiectelor teatrelor a avut loc, 
în cursul lunii noiembrie, o şedinţă lărgită a Biroului executiv al Comitetului de Stat 
pentru cultură şi Artă, la care au participat dramaturgi şi cronicari dramatici, regizori 
şi directori de teatre. 

Inventarierea premierelor de la începutul stagiunii şi a proiectelor pentru anul 
teatral în curs arată că, pe lîngă repertorii bine întocmite, în unele teatre s-au conturat 
•o oarecare nesiguranţă a criteriilor ce diriguiesc alegerea pieselor, o imprecizie în 
traducerea în practică a principiilor călăuzitoare în ceea ce priveşte funcţia şi misiunea 
teatrului în societatea noastră. 

Una din cele mai importante probleme ce se ridică în faţa teatrelor în momentul 
întocmirii repertoriilor este selecţia pieselor. Un titlu introdus în repertoriu capătă 
greutatea unui act cultural, creator. Acest act de cultură nu trebuie să neglijeze, în 
alcătuirea listei de proiecte, criteriile care stau la baza întregii noastre politici cultu-
rale : în primul rînd, promovarea creaţiei naţionale, clasice, a lucrărilor contemporane 
care dezbat problemele specifice formării conştiinţei socialiste ; reprezentarea pieselor 
din alte literaturi care au un contimit socialist ; selecţionarea în spirit critic a celor 
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mai valoroase opere din literatura contemporană mondială şi din clasicii universali. 
Pe bună dreptate arăta George Ivaşcu în discuţia amintită că „astăzi putem să 

chibzuim acasă la noi, cu experienţa acestor ani, cu cunoştinţele noastre actuale, fără 
teama de a cădea în îngustime naţională — ce are mai multă sau mai puţină necesitate 
în universul nostru de cultură, ce e bine să intre sau nu în repertoriul nostru naţional". 

„Situaţia cifrelor, a procentajului, nu este însă o problemă de protocol — spunea 
Vicu Mîndra. Preponderenţa piesei româneşti mai vechi sau mai noi se arată ca o nece-
sitate vitală pentru dezvoltarea literaturii dramatice şi a mişcării teatrale naţionale. Revi-
rimentul scrisului dramatic de azi depinde mult şi de difuzarea unor piese dramatice 
mai vechi. Un spectacol ca Jocul ielelor pe scena Teatrului Mic poate avea o influenţă 
vădită asupra unor dramaturgi contemporani, care, întîlnindu-1 pe Camil Petrescu şi 
receptîndu-1 pe noi unde, îşi pot redimensiona scrisul. 

Dramaturgia originală contemporană are a-şi căuta în mod organic rădăcinile 
în tradiţiile proprii teatrului nostru ; scriitorilor de azi revenindu-le misiunea să lăr-
gească experienţa teatrului de idei, în primul rînd prin acei autori români care cu 
decenii în urmă au creat teatrul de idei, cu unelte, procedee, mijloace de expresie 
proprii nouă. ,Nu ne este indiferent dacă astăzi dramaturgia noastră de idei contempo-
rană pleacă de la Camus sau de la Camil Petrescu, de la Hauptmann sau de la Victor 
Ion Popa. Asta nu înseamnă să întoarcem spatele marilor valori universale, dar nu putem 
fi indiferenţi faţă de modul specific în care scriitorii noştri au dezbătut marile conflicte 
de idei ale acelei epoci şi la drumul pe care ei 1-au deschis." 

Zestrea lăsată de înaintaşi în dramaturgie e mult mai bogată decît se crede. 
Persistă încă prejudecata că dramaturgia noastră clasică e greu de montat. După cum 
amintea Valentin Silvestru, unele piese clasice româneşti nu sînt jucate „fiindcă ar 
cere multă costumaţie şi decoruri ; deşi — spunea el — metodele experimentale de 
modernizare a unor piese straine s-ar putea aplica şi la dramaturgia noastră, simpli-
ficîndu-se scenografia. Şi piesele istorice s-ar cere jucate şi altfel decît într-o factură 
închistat tradiţională, de pildă, trilogia lui Delavrancea şi alte lucrări istorice s-ar 
putea monta în aer liber, după exemplul unor experimente uzitate în alte ţări." în 
privinţa dramaturgiei clasice naţionale se pune însă acut problema reconsiderării ei 
scenice. „Dacă-1 jucăm pe Alecsandri sau pe Davila ca acum 50 de ani — sublinia 
George Ivaşcu —, evident că publicul nostru va respinge piesele. Pentru reintegrarea 
în repertoriu a unor opere din dramaturgia naţională e nevoie de tratarea lor modernă, 
aşa cum s-a făcut şi cu alte piese clasice, ca de pildă Tartuffe, în trei noi viziuni 
regizorale, Troilus şi Cresida — un Shakespeare într-o viziune originală şi modernă, 
cele Cinci schiţe ale lui Caragiale, jucate la Teatrui Mic, spectacol ce a constituit o 
experienţă originală, şi altele." 

Progresul continuu al dramaturgiei originale comportă dificultăţi fireşti. „Teatrul 
şi arta dramatică sînt cel mai greu gen literar" — a spus Demostene Botez, care a 
cvidenţiat contribuţia adusă teatrului de scriitori noştri „şi nu numai de specialiştii în 
teatru ; Titus Popovici şi Eugen Barbu au scris piese de teatru de succes, de teatru 
bun... Sarcina de a scrie piese de calitate cade asupra tuturor scriitorilor talentaţi". în 
vederea stimulării mai eficace a dramaturgiei noastre, preşedintele Uniunii Scriitorilor a 
propus să se acorde premii celor mai realizate piese româneşti. 

Dar dezvoltarea literaturii noastre dramatice este legată şi de tratamentul pe care îl 
află în teatre şi de judecăţile critice. Traian Şelmaru a subliniat valoarea propriei noa-
stre experienţc dobîndite în valorificarea dramaturgiei originale, amintind reaultatele 
fructuoase ale stimulării dramaturgilor de către tcatre cu cîţiva ani în urmă. Relevînd 
forţele capabile să dezvolte mai departe dramaturgia originală, bogăţia şi diversitatea 
frontului dramaturgic, el s-a referit însă la situaţia actuală nemulţumitoare, la felul în 
care noile lucrări sînt primite astăzi de către teatre şi unii critici teatrali. Traian Şelmaru 
a citat în acest sens un număr de piese existente, care în mod nejustificat n-au văzut 
încă lumina rampei, iar altele, tot atît de nejustificat, n-au fost programate înafara tea-
trelor pe a căror scenă au avut loc premierele. Această atitudine de indiferenţă faţă de 
ceea ce s-a acumulat pozitiv în dramaturgia noastră produce inevitabil pierderi care ating 
în substanţa sa însuşi procesul de dezvoltare a creaţiei. Unele teatre din ţară se încăpă-
ţînează să dea „premiere absolute" cu lucrări neartistice şi ocolesc scrieri valoroase, 
invocînd faptul că „au mai fost jucate de alţii". 

Această atitudine a îndepărtat de teatru pe unii scriitori şi a determinat pe 
scenele noastre un val de lucrări mediocre, după nefericitul madel al unor trccute 
şabloane, ceea ce dăunează dezvoltării tendinţelor pozitive ale dramaturgiei originale". 

Condiţia de autor, raportată la teatru, public şi critică, a stat şi în atenţia lui 
Paul Everac. Autorul Ştafetei nevăzute şi-a afirmat convingcrea în succesele ascendente 
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ale dramaturgilor. susţinînd „necesitatea ca piesele ce urmează a fi scrise mai departe 
să dobîndească o mai mare ascuţime, o ascuţime care depinde exclusiv de spiritul 
autocritic şi exigent al scriitorului". 

Despre autoexigenţa scriitorilor a vorbit şi Dorel Dorian, subliniind că exigenţa 
este o condiţie indispensabilă progresului dramaturgiei noastre. Referindu-se la „compe-
tiţie", Dorel Dorian a subliniat că scriitorii noştri trebuie să facă „un plus de efort, un 
pius de căutări, de adîncire a problemelor". Trebuie sâ încetăm să comunicăm spectato-
rilor, în piesele noastre, lucruri rezolvate sau dinainte spuse. „Singura soluţie este con-
ştiinţa noastră partinică intransigentă, în spiritul căreia vom aborda problemele şi vom 
realiza calitatea scrierilor". 

Din acelaşi unghi al autoexigenţei, Dorian s-a referit la relaţia dintre textul 
original şi aportul regizoral, afirmînd că piesele noastre trebuie să fie în stare să 
reziste timpului prin ele însele, fără proteze regizorale, indiferent de marea capacitate 
artistică demonstrată în reprezentaţie. 

Aurel Baranga, analizînd unele aspecte ale creaţiei originale, s-a ridicat în primul 
rînd împotriva „esteticii gramajului", respingînd împărţirea frecventă în piese „uşoare" 
şi „grele". „Nu vreau să fac nici o pledoarie pro domo, dar vreau să spun că cel 
mai bun gen nu este drama, comedia, tragedia sau farsa, ci este piesa bună. 0 co-
medie bună nu este mai puţin bună decît o dramă bună. O dramă proastă nu este 
mai bună decît o comedie proastă. Sînt proaste amîndouă." Baranga a considerat că : 
„Scriitorul este cel care scrie piesa, el râspunde pentru ea." 

După cum a arătat Sică Alexandrescu, Teatrul Naţional a încheiat contracte cu 
dramaturgii Al. Mirodan, Teodor Mazilu, Paul Everac, Aurel Baranga. „Declar aici, în 
numele Teatrului Naţional — a spus d-sa —, că aşteptăm piesele noi cu cea mai mare 
nerăbdare şi dragoste, că le von da cea mai strălucită distribuţie, că le vom programa 
în cele mai bune zile, că vom face tot ce e în puterea noastra pentru a le asigura 
succesul." 

Liviu Ciulei a subliniat ponderea dramaturgiei originale în viaţa teatrului nostru, 
arătîndu-se plin de încredere în dezvoltarea ei viitoare. Ciulei a considerat că, pentru 
progresul dramaturgiei, trebuie să fie sprijinite şi stimulate debuturile unor tineri autori, 
deocamdată necunoscuţi, angajindu-se să desfăşoare acţiuni paralele cu cele de la Tea-
trul „Nottara", pentru a facilita apariţia unor nume noi care bat la uşa teatrelor. în acest 
sens a vorbit şi Eugen Barbu, schiţînd cîteva soluţii în vederea stimulării talentelor tinere 
şi propunînd înfiinţarea unui teatru literar, teatru care să dramatizeze scrieri apărute în 
publicaţiile noastre literare. 

* * * 

Analiza stadiului actual al dramaturgiei originale şi schiţarea perspectivelor au 
cuprins în ecuaţie un factor indispensabil al viabilităţii repertoriului : publicul. în 
această ordine de idei, punctul de vedere exprimat de Radu Penciulescu a fost deosebit 
de edificator. „Am avut sentimentul că s-a creat — a spus el — o falsă problemă 
a publicului românesc, impresie pe care o resping cu toată hotărîrea. De un an de zile 
gospodăresc un teatru, şi în acest an eu mi-am petrecut serile în culise, în sală, şi în 
special în foaier, în pauze, şi ce am auzit în acest an mi-a oferit material de gîndire 
pentru o sută de ani ! Eu am o nelimitată încredere în publicul românesc. Sigur că 
există diferite niveluri de public, dar noi trebuie să acţionăm în aşa fel încît să avem 
în spectator prietenul cel mai apropiat. De zece ani am avut fericirea să văd că toate 
miturile stabilite de către unii oameni de teatru au fost literalmente dărîmate. Dărîmatâ 
a fost opinia că Brecht este un autor «neînghiţit» la noi în ţara. (Opera de trei parale 
a depăşit o sută de spectacole într-o stagiune.) Dărîmată a fost propria mea părere că 
Clipe dc viată nu e o piesă de succes. Dărîmată a fost prejudecata neaudienţei la public 
a teatrului lui Camil Petrescu. Am jucat Jocul ielelor — la început — o dată pe 
săptămînă, pe urmă de două ori, am ajuns să o jucăm de trei ori şi nu putem satisface 
cererea de bilete. Nu pot privi o asemenea manifestare fără să mă entuziasmez. Am 
început cariera mea de regizor în provincie. Primul lucru pe care 1-am aflat cînd am 
sosit acolo era că «publicul nu vine la teatru, doreşte numai operete». Repertoriul pe 
care 1-am jurat atunci era greu şi interesant. Piesele s-au bucurat de un mare succes. 
Asemenea realităţi nu pot să ne lase indiferenţi. Problema pentru mine este să cîştig 
publicul, prin lucrări importante, de conţinut, eficiente, să pornesc de la greu şi nu 
de la uşor." 

Relatînd experienţa căpătată în legătură cu adeziunea publicului la dramaturgia 
originală — adeziune pusă sub semnul îndoielii de unii directori de teatre —, Radu 
Penciulescu a dat un exemplu concludent : „Primul spectacol cu piesa lui Dorel Dorian, 
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Oricît ar părea de ciudat, s-a jucat la uzinele „Semănătoarea". Am jucat în faţa unor 
oameni care n-au mai fost la teatrul nostru ; într-o sală improprie, oamenii au stat 
două ore şi jumătate cu respiraţia tăiată. Pentru mine asta a fost un semn mai mult 
decît îmbucurător. Ce-am făcut ? N-am plecat în turneu cu Cînd vine barza sau alte 
comedioare, ci cu această piesă. Chiar a doua zi. Nu peste tot am avut succes, dar 
cînd la Tulcea am jucat, de pildă, două spectacole, într-o sală arhiplină, am încercat 
o adevărată satisfacţie de om care nu s-a înşelat în avansul pe care 1-a făcut drama-
turgiei originale..." 

După părerea lui Penciulescu, una din coordonatele repertoriului Teatrului Mic este 
dialogul cu literatura occidentală, înfruntarea poziţiilor. „Repertoriul nostru în această 
stagiune nu se axează pe planificarea pieselor originale şi proporţionarea lor în cifre, 
pentru că ne înselăm structural cînd ne întemeiem numai pe cifre. Jucăm o excelentă 
piesă a lui Arthur Miller, lncident la Vichy. Am montat Jocul ielelor de Camil Pe-
trescu. Programîndu-le în aceeaşi săptămînă, spectatorii vor vedea un mare autor 
român, alături de un mare autor occidental, şi vor mai vedea că aceşti doi scriitori 
se completează într-o problematică oarecum asemănătoare. Avem o altă piesă româ-
nească bună, care afirmă posibilitatea comunicării între oameni ; o vom juca paralel 
cu o piesă occidentală despre imposibilitatea comunicării în lumea capitalistă. încercăm 
sâ dăm astfel răspunsuri de pe poziţiile gîndirii socialiste la probleme ridicate de dra-
maturgi străini de valoare". 

Amintind spectacolele considerate dificile, dar de reală pondere în perimetrul 
teatrului nostru, printre care, recent, Jocul ielelor la Teatrul Mic, Ana Maria Narti a 
relevat şi ea că publicul reacţionează pozitiv în faţa unui text şi a unei montări 
valoroase, după cum trage concluzii greşite de pe urma unor spectacole necorespunză-
toare, aşa cum s-a petrecut cu unele puneri în scenă ale Ştafetei nevăzute. „Dacă este 
vorba să sprijinim dramaturgia originală, trebuie să ne gîndim serios la aceasta, exclu-
zînd din repertoriu piesele româneşti care nu sînt bine montate ; trebuie să stimulăm 
dramaturgia originală prin calitatea spectacolului." 

* * * 

E limpede însă că teatrul nostru nu poate evolua izolat, desprins din contextul 
culturii şi civilizaţiei contemporane. Nenumărate succese ale artei teatrale le-am do-
bîndit pe acest teren, aducînd o interpretare, o asimilare proprie valorilor culturii 
universale. Dar în această rodnicâ şi stimulatoare confluenţă a culturii noastre cu alte 
culturi, se cere o imperioasă delimitare a punctului de vedere propriu, o afirmare cate-
gorică a concepţiei noastre socialiste. „Progresul culturii socialiste — se spunea în Ra-
portul Comitetului Central la Congresul al IX-lea al P.C.R. — se bazează pe cunoaş-
terea şi însuşirea a tot ce are mai înaintat arta şi cultura mondială, pe dezvoltarea 
largă a schimbului de valori spirituale între popoare. Este de aceea necesar să fie 
intensificate legăturile de colaborare cu oamenii de cultură şi artă din ţările socialiste, 
cît şi din celelalte ţări, asigurate condiţii pentru un contact permanent cu viaţa cultu-
rală contemporană, pentru manifestarea tot mai intensă a ţării noastre în concertul 
culturii şi artei universale. Aceasta nu presupune însă atitudine necritică faţă de tot 
ce vine din străinătate, ci dimpotrivă, impune spirit de discernămînt, o judecată proprie 
în aprecierea creaţiei artistice şi a operelor de artă." 

In pofida succeselor cunoscute pe care le-am repurtat, anumite preferinţe, de 
ultimă oră, umbresc peisajul scenelor noastre. Predilecţia pentru o categorie restrînsă, 
limitată, din curentele şi stilurile teatrului occidental dezechilibrează repertoriul, îngus-
tînd sfera de cunoaştere a culturii mondiale. Un loc prea mare au început să-1 ocupe 
pe scenele noastre „dramaturgia întrebărilor fără răspuns", pasiunea pentru piese stranii 
prin concluziile lor sceptice şi pesimiste, reprezentarea unor opere ce întunecă orizontul 
spectatorului. 

După cum remarca Eugen Barbu, repertoriul nostru a făcut un salt nejustificat 
în această direcţie. El a pledat pentru o mai susţinută reprezentare a clasicilor uni-
versali. „Dintr-un repertoriu serios gîndit, nu pot să lipsească Ibsen, Cehov, cel mai 
modern autor din dramaturgia universală — considerat de americani drept părinte al 
lui Tennessee Williams —, Gorki şi alţi clasici care trebuie să constituie o şcoală pentru 
dramaturgia noastră." 

Despre modul hazardat în care se aduc pe afişe unele piese nesemnificative, mi-
nore, a vorbit Dinu Săraru. Se manifestă, aşa cum a spus, „o carenţă de informare, ceea 
ce determină alegerea unor autori şi titluri după ureche". 
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De aici rezultă o indecizie a criteriilor, o compoziţie colectivă, în care figurează de-a 
valma Andre Roussin şi O'Neill, Robert Thomas şi Aristofan. Unii directori de teatru 
asociază teatrul bulevardier cu dramaturgia filozofică a lui Pirandello, alţii alăturâ 
lucrări poliţiste, abil construite, de teatrul „tinerilor furioşi". Prezenţa mai multor piese 
nesemnificative dovedeşte, pe lîngă un insuficient discernămînt ideologic, şi un gust 
artistic discutabil : Bicicleta in jaţa porţii de Sauvageon, Cînd vine barza de Andre 
Roussin, ldioata de Marcel Achard, piesele lui Robert Thomas, scrieri mai puţin re-
prezentative din teatrul lui Anouilh (Colombe, Romeo şi Jeanette). Introducerea în 
repertoriu a unor asemenea piese dăunează eficienţei ideologice a activităţii teatrelor şi re-
prezintă, în acelaşi timp, risipirea unui fond valutar preţios, prin plata dreptului de 
autor. Aceasta cu atît mai mult cu cît ştim din experienţa trecutelor stagiuni că uneori 
tocmai asemenea piese capătă prioritate in programările săptămînale şi în deplasări. 

La baza activităţii teatrului, a arătat şi Vlad Mugur, trebuie să stea „o literatură 
aleasă, o literatură bogată în idei, generoasă, înaintată". 

* * * 

Afirmarea categorică a unui punct de vedere propriu, născut din experienţa cul-
turii noastre socialiste, conduce de altfel selecţia atunci cînd optăm pentru creaţiile 
teatrului de oricînd şi de pretutindeni. Ridicarea indicelui valoric al repertoriului la 
capitolul dramaturgiei universale e important şi ca stimulent pentru dezvoltarea drama-
turgiei originale. în momentul unui dialog deschis şi al unei participări pe care o 
dorim activă în concertul culturii contemporane, în aceste condiţii de competiţie des-
chisă şi stimulatoare, teatrul nostru original trebuie să-şi facă auzit propriul său cuvînt, 
ideile sale, expresia artistică particulară, în măsură să cuprindâ şi să exprime dinamica 
realităţii noastre. Iar în acest context, alegerea unor opere străine mediocre, de mîna 
a doua, de simplu divertisment, riscă să micşoreze însuşi conceptul de cultură teatrală ; 
să abată atenţia oamenilor de teatru — şi mai ales a publicului — de la ceea ce a 
constituit şi trebuie să constituie substanţa vitală a universului dramatic pe care scena 
noastră e chemată să-1 exprime. 

* * * 

Echilibrarea repertoriului prin programarea susţinută a operelor cu conţinut so-
cialist, a scrierilor de pe poziţii militante, angajate să educe conştiinţa maselor, a reieşit 
ca o cerinţă fermă a discuţiei. Faptul că anul acesta se vor reprezenta un număr sporit 
de piese din ţârile socialiste, printre care opere „în primă audiţie" din teatrul lui 
Brecht, e pozitiv ; de asemenea e bine că s-a inclus în repertoriu dramaturgia unor 
scriitori valoroşi din Occident, ale căror piese se alătură tematicii fundamentale a re-
pertoriului, funcţiei sale educative. Această orientare se cere continuată cu consecvenţă. 

Punctele de vedere exprimate în cadrul dezbaterii au avut un răsunet pozitiv şi 
imediat în multe din colectivele noastre teatrale. Nu încape îndoială că problemele dez-
bâtute — cerinţa ancorării repertoriului, în primul rînd, pe marile valori teatrale 
naţionale, clasice şi contemporane, şi pe valorificarea celor mai înaintaţi reprezentanţi 
ai gîndirii umaniste din teatrul universal, clasic şi contemporan — vor rămîne în munca 
teatrelor noastre şi în activitatea creatorilor ca puncte esenţiale de reper. 

Publicul aşteaptă noi opere dramatice româneşti, care să cuprindă procese im-
portante ale formării şi dezvoltării conştiinţei socialiste, scrieri la nivelul cerinţelor 
spirituale ale epocii noastre. 

Cuprinzînd vaste spaţii de cultură, repertoriul trebuie să meargă în întîmpinarea 
exigenţelor maselor de spectatori, prilejuindu-le înalte satisfacţii artistice şi contribuind 
totodată la educaţia lor etică şi estetică. www.cimec.ro


